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Nem dől össze az Arany János utcai lakótelep

G ö d ö r b e n  a  b u d a f o k i  m é l y g a r á z s o k
Ó r i á s i  g ö d ö r  t á t o n g  B u d a f o k o n ,  a z  A r a n y  J á n o s  
ú t i  l a k ó t e l e p  k ö z e p é n .  M é l y g a r á z s o k  é p ü l t e k  i t t ,  
a m í g  a  k ö z t á r s a s á g i  m e g b í z o t t  le  n e m  á l l í t t a t t a  

a  m u n k á l a t o k a t .  A  k a p k o d á s ,  a z  é r d e k e k  
e lő z e t e s ,  a l a p o s  e g y e z t e t é s é n e k  h i á n y a ,  

a  t á j é k o z t a t á s  e l m u l a s z t á s a  v e z e t e t t  i d á i g .  S  m o s t  
f é lő ,  h o g y  a z  i t t  é lő k  a k á r  é v e k ig  k e r ü l g e t h e t i k  

a  g ö d r ö t ,  a  k o m p r o m i s s z u m k é p t e l e n s é g  j e l k é p é t .

Jellegzetes kis lakótelep a 
budafoki A rany János úti, 420 
lakásával, m elyekben zömm el 
fiatal házasok laknak, sok k is
gyerekkel. A m áskor csendes 
környék augusztus óta építkezés 
zajától hangos, a házak között 
óriási gödör tátong, a szélén ha
talmas betonelemek. M élygará
zsok és pavilonok épülnek. Az 
50— 60 m illiós beruházás 60 
százaléka m ár elkészült, a kivi
telezők vélem énye szerint há
rom hónap m úlva be is lehetett 
volna fejezni, utána pedig jöhe
tett volna a tereprendezés.

M ost m égis úgy tűnik, a la
kók kénytelenek lesznek egy 
ideig beletörődni ebbe az áldat
lan helyzetbe. K ezdem ényezé
sükre ugyanis határozatban uta
sította a K öztársasági M egbí
zotti Hivatal a budafoki önkor
mányzatot az építés leállítására. 
A kérdés további rendezése már 
csak jogi úton lehetséges, s en
nek —  a tapasztalatok szerinti 
—  várható ideje másfél— két év.

A környék mostoha ellátásán

javítandó, 1989-ben határozták 
el üzletek építését. Ekkor azon
ban még szó sem volt m élyga
rázsokról. Az Állami Népegész
ségügyi és Tisztiorvosi Szolgá
lat kötelezte az építtetőt, hogy 
valamennyi készülő pavilonhoz 
két-két parkolóhelyet b iztosít
son. Hogy a felszíni zsúfoltság 
ne növekedjék, m élygarázsok 
építése mellett döntött az önkor
mányzat. A hatvankét m élyga
rázs és a tizennyolc pavilon —  
gyógyszertár, húsbolt, zöldsé
ges, pizzéria stb. —  kivitelezé
sére 1992-ben írtak ki pályáza
tot. A lakók egy része augusz
tusban értesült a beruházásról, 
mivel az építkezéssel szom szé
dos ingatlanok tulajdonosait kö
teles értesíteni a kivitelező az 
építési engedély kiadásásról. A 
kézhezvételtől szám ított 15 na
pon belül ez ellen felebbezést 
nyújthatnak be az érintettek. Ez 
a kiértesítés —  a lakók állítása 
szerint —  éppen a munkagödör
től alig 2 méterre lévő két házba 
nem  ju to tt el. A kivitelező cég

A  ta p a s z ta l a to k  s z e r in t  m á s fé l-k é t  é v ig  is  e lh ú z ó d h a tn a k  a z  ily e n  ü g y e k  f o t ó  péLYi n ó r a

ezt azzal m agyarázta, hogy a 
földhivatalban tulajdonosként 
nem voltak bejegyezve a ház
ban lakók. A közvetlenül nem 
érintett épületekben ugyan meg
kapták a levelet, ám legalább 
két esetben —  bizonythatóan —  
visszadátumozták az átvételi el
ismervényt, s ezzel lerövidítet
ték a fellebbezési időt.

A lakóközösség augusztus 
30-án írásban tiltakozott a pol
gármesteri hivatalban az építke
zés ellen. Ezután fordultak a

Köztársasági megbízotthoz. Til
takozásuk hatására szeptem ber 
20-án lakossági tájékoztatót tar
tott az önkorm ányzat, majd 
24-én egyeztető tárgyalást kezd
tek a házak közös képviselőivel. 
A résztvevők kérték a garázs- 
építés leállítását, terepi endezést 
és kevesebb számú, s szorosan 
csak a közellátást szolgáló he
lyiségek kialakítását. Sérelmes
nek tartották azt is, hogy az ál
taluk választott testület —  
m elynek kötelessége lenne fi

gyelembe venni a polgárok ké
réseit —  felettük, vélem ényük 
kikérése nélkül dönt olyan 
ügyekben, melyek életkörülmé
nyeiket jelentősen befolyásol
ják. Ekkor közel két hétre leállí
tották az építkezést, de mivel a 
képviselőtestület ismét jó v á
hagyta azt, tovább folytatódott. 
Egészen addig, míg október 
29-én a K öztársasági M egbí
zotti Hivatal határozata le nem 
állíttatta a munkálatokat.

A lakók nem tudják elfogad

ni az önkorm ányzat védekezé
sét, miszerint a garázsok nekik 
készülnek, hiszen ezek ára —  
700-800 ezer forint — , nem ép
pen az ő pénztárcájukhoz mére
tezett. A ttól tartanak, hogy 
em iatt elsősorban nem az itt 
élők fogják majd megvásárolni 
a m élygarázsokat, viszont ők 
kényszerülnek szívni a benzin
gőzt, s félthetik gyerekeiket az 
autóktól. Ezzel szem ben Hajas 
Ervin polgármester már huszon
két lakótelepi igénylőről tud, s 
úgy véli azért vannak csak 
ennyien, m ert m egrettentette 
őket a csak kisebbséget képvi
selő csoport harcos fellépése.

Az itt élők szószólói attól is 
tartanak, hogy súlyos geológiai 
problém a veszélyezteti házai
kat. Egyikük, Bus Péter azt ál
lítja, a felszín lebetonozásával a 
föld mélyén .található mészré- 
teghez nem ju t víz, em iatt el- 
porlik, s életveszélyessé teszi 
néhány év m úlva a lakásokat. 
Ez a teória azonban több szak
értő szerint nem felel meg a va- 
lóságnak. A m ásznék ugyanis 
egyetlen ellensége a víz, ettől 
elzárni hasznos dolog. Összedő- 
lés tehát nem  fenyegeti az 
Arany János úti lakótelep há
zait. A polgároknak az építke
zésre vonatkozó más kifogásai 
viszont jogosak. Az önkor
mányzat nem készített részletes 
rendezési tervet, pedig új épüle
tet csak ez után lehet építeni. A 
tulajdonosok engedélye nélkül

kötötték be a lakások egyébként 
is telített szennyvízcsatornájába 
a garázsok vízlevezető rendsze
rét. Ehhez az intézkedéshez a 
Főváros C satornázási Művek 
jóváhagyását sem kérték ki.

A parkolók és a pavilonok 
építésével —  Radó Dezső szak- 
vélem énye szerint is —  csök
kenni fog a zöldterület a lakóte
lepen. A kivitelezők és a po l
gárm ester ellenben úgy vélik, 
éppen a korábban dzsungelsze
rű területből alakítanak ki ren
dezett, sétálójárdás felületet. A 
m élygarázsokból pedig beépí
tett levegőszűrőkön keresztül 
jut majd a szabadba a kipufogó
gáz. Hajas Ervin nyomatékosan 
hangsúlyozta, a lakók kérték az 
önkormányzatot, hogy alakítson 
ki felszíni parkolókat. Ezt azon
ban az önkormányzat városren-' 
dezési és építészeti bizottsága 
nem engedélyezte. A mélygará- 
zsos m egoldás csakis ezért ke
rü lt előtérbe a pavilonok kap
csán. Míg a felszíni parkolókért 
nem kellett volna fizetniük a la
kóknak, addig a m élygarázsért 
igen.

Az építkezés leállításával 
nem oldódott meg a probléma, 
hiszen az önkorm ányzat nem 
kötelezheti a kivitelezőket az 
eredeti állapot visszaállítására, 
míg a bíróság a kártérítési igé
nyekről nem dönt.

• Jáki Beáta

Demszky kontra 
XI. kerület

M eglepetéssel értesültünk 
Demszky Gábor főpolgármester 
szerdai váratlan látogatásáról, 
aki, m int álruhás M átyás király 
járt-kelt kerületünkben —  nyi
latkozta lapunknak Lakos Imre, 
XI. kerületi alpolgárm ester. 
Örömmel fogadtuk, és köszön
jük  azt a segítséget, m elyet a 
Fővárosi Ö nkorm ányzat és a 
Fővárosi K özterület-fenntartó  
V állalat nyújto tt a Bocskai úti 
iskolának —  m ondta — , em el
lett azonban nem  hanyagolható 
el az a közel 20 m illió forintos 
tám ogatása sem , am elyet XI. 
kerület adott. A Bocskai úti is
kola teljes belső és külső felújí
tását végeztük el, s építettünk 
egy m odern, m űanyagborítású 
sportpályát is.

•J . K. B.

Anarchikus állapotokat idézhet elő 
a lakástörvény halasztása

B á r k o rá b b a n  az ö n k o r
m ányzatok többször is, egysé
gesen tiltak o z tak  a la k á s tö r
vény egyes p o n tja i m ia tt, a 
m ostan i h a la sz tá s  m égis v á 
ra tla n u l é r te  őket, főleg azo 
k a t a kerületeket, am elyek sa
j á t  ren d e le te ik  m eg a lk o tásá 
ban  m ár e lő re  já r ta k .  G yőri 
P é te r t, a  F ővárosi K özgyűlés 
szociális és lakásügyi bizottsá
g án ak  elnökét a r ró l  k é rd ez 
tü k , hogyan é r in th e ti az  ön- 
ko rm ányzatokat a  halasztás?

Az Alkotmánybíróság lakás- 
törvényre vonatkozó négy hóna
pos halasztási kérelme m egza
varhatja, hátráltathatja az önkor
mányzatok munkáját —  véleke
dik Győri Péter. Már, az eredeti
leg öthónapos határidő is túl rö

vidnek tűnt, a négy hónapos ké
sés sem biztos, hogy elég lesz az 
önkorm ányzatok rendeletéinek 
megalkotásához. Nem tudni, 
hogy az O rszággyűlés a lakás- 
törvény mely pontjain fog vál
toztatni, így ez a fordulat az ed
digieknél is nagyobb bizonyta
lanságot idéz elő a kerületi hiva
talokban és a törvényben erősen 
érintett bérlők körében is. Igaz, 
hogy az önkormányzatok maguk 
kérték a változtatásokat több, al
kotm ánysértést súroló pontban 
is, ám azt a törvény megalkotása 
előtt kellett volna megtenni, 
megelőzve ezzel a jelenleg ural
kodó bizonytalan, anarchikus ál
lapotot. Néhány önkorm ányzat 
—  jogos ijedtében —  nagyon 
előrehaladt rendeletéinek m eg

hozatalában, így a rossz törvény 
számos jogsértő  intézkedésre 
kényszerítette őket.

Áz Alkotm ánybíróság —  
mondja Győri Péter —  most 
nem tett mást, elkezdett foglal
kozni a beérkezett problém ák
kal. A rossz időben —  nem sok
kal a választások előtt —  megal
kotott törvény változtatása a ha
tálybalépés után súlyos követ
kezményekkel járt volna. A fő
városi önkorm ányzat abban a 
szerencsés helyzetben van, hogy 
elsőként alkotott meg ugyan né
hány rendeletet, ám azokat az 
esetleges törvényességi helyre- 
állítással járó változtatások fel
tehetően em fogják érinteni.

• N. H. E.

A világörökség része lesz 
a rózsadombi barlangrendszer?

Az U NESCO  V ilágörökség
listájára kívánja jelölni a Rózsa
domb és környéke alatt e lhe
lyezkedő több m int 23 kilom é
ter hosszúságú barlangrendszert 
a Magyar Karszt- és Barlangku
tató Társulat. Egy tegnapi sajtó- 
tájékoztatón Szablyár Péter kez
dem ényezésüket azzal indokol
ta, hogy a barlangok védelm e 
mellett, fel akarják hívni a turis
ták figyelm ét a világvárosok 
között egyedülálló , rendkívüli 
szépségű term észeti értékekre. 
E  szépséget azonban —  vélik a 
kutatók —  a lehetőségekhez ké
pest csak szerényen aknázták ki 
mindmáig. Szerintük megfelelő 
propaganda esetén húsz-har- 
mincezer látogató helyett éven
te akár százezer érdeklődő is 
felkereshetné a Pálvölgyi- és a 
Szem lő-hegyi-barlangot, anél
kül, hogy kárt tennének a belső 
terekben.

Takácsné B olner Katalin a 
városi környezet okozta problé
m ákat sorolta: a barlangrend
szer fölötti területeken az építé
si előírások ugyan 1986-88 óta 
szigorodtak, ám betartatásuk 
körülm ényes, s ha ez mégis si
kerül, akkor a tulajdonosok kár
térítésre tarthatnak igényt. A 
kártérítés pedig a rózsadombi 
telekárak ism eretében igen je 
lentős összeget érhet el, s ezt a 
Természetvédelmi Hivatal nem 
tudja kifizetni. További gonddal 
jár, hogy nem teljeskörű a csa
tornázottság a környéken. A be
szivárgó vizekben azonban 
nem csak szerves anyagok m u
tathatók ki, hanem a sótartalom 
is magas. Az utak téli csúszás- 
m entesítésekor nagy m eny- 
nyiségben kerül só a talajba, on
nan pedig a földalatti üregekbe.

• Sz. I. M.

Z ö ld p o n t-p ro g ra m a j á n la to k
út 31.) az immár újjászületett 
Hegymászót.

Búcsúzik az evezős évad, még
hozzá az alkalomhoz méltó, hatal
mas bulival. A szombati találko
zón a versenyzők 500 méteres tá
von mérik össze erejüket. S hogy 
kik a résztvevők: 14 éves kortól 
120-ig bárki, aki már ült efféle ha
jóban, akinek kedve van egy déle
lőttöt végignevetni. A jelentkező
ket 9-ig váiják a Csepel SC sport
telepén, a Gubacsi-híd csepeli híd
főjénél — hajót természetesen a 
rendezők adnak — , a döntőre vár
hatóan délben kerül sor.

Nem kizárólag fővárosiaknak 
szól: a napokban megjelent Hegy
mászó című újság tanácsokat ad 
mindenkinek, hogyan válasszon 
például mászócipőt, hogyan iga
zodjon el a különböző nehézségi 
skálákban, de olvashatók benne 
hírek és rövid hegymászótörténe
lem is. Aki pedig a idei expedí
ciók, versenyek krónikájára kíván
csi, annak is érdemes megvennie a 
Magyar Hegymászó klubban (Bu
dapest, VI. kér. Bajcsy-Zsilinszky

Vasárnap hagyományos síbörzét 
rendeznek. A Petőfi csarnok 9 és 
16 óra között egy kisebb zsibvá
sárrá alakul át: használt felszerelé
sek cseréje folyik, terítékre kerül
nek a legújabb modellek is, de ve
títenek videofilmeket, és természe
tesen működnek a síszervizek is. A 
kezdők sítanfolyamaira ugyancsak 
a helyszínen lehet jelentkezni.

Végül pedig szokásos hétvégi 
túraajánlatunk: szombaton a Pilis 
egy kis részét járhatják végig a ki
rándulók. A 25 kilométeres út 
Csillaghegyről a Kevélyen és a 
Hosszú-hegyen át a Klotild-lige- 
tig vezet, a résztvevők fél nyolc
kor találkoznak a Batthyány téri 
HÉV végállomásnál. Vasárnapra 
kimondottan nyugdíjasoknak 
szerveznek túrát a budapesti ter
mészetjárók; az útvonalat az indu
láskor, kívánság szerint döntik el, 
találkozó 10-kor.

N in cs  döntés a P harm afon tanáró l
MTI - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

A Pesti Központi Kerületi Bí
róság csütörtökön elhalasztotta a 
tárgyalást a Fővárosi Önkor
mányzat és a Belügyminiszté
rium közötti perben, amelynek az 
lett volna a célja, hogy rendezze a 
Pharmafontana gyógyszertári 
központ tulajdonjogi helyzetét, il
letve megállapítsa, a cég köz
üzem-e vagy sem. A bíróság kü
lön végzésben dönt majd a per 
felfüggesztéséről, illetve arról, 
hogy a tulajdoni lapra feljegyez- 
zék-e azt. Mint ismeretes, az egri 
bíróság a napokban nyilvános 
tárgyaláson felfüggesztette a me

gyei gyógyszertári központ tulaj
donjogi perét mindaddig, míg az 
Alkotmánybíróság nem foglal ál
lást az ügyben. A felperes Fővá
rosi Önkormányzat képviselője 
jelezte, hogy a Pharmafontana 
vállalathoz hasonlóan az önkor
mányzat is az Alkotmánybíróság
hoz fordul az adott ügy tisztázá
sára rendelje el a földhivatalnál a 
per feljegyzését. Az MTI értesü
lése szerint dr. Tiba Zsolt főjegy
ző a Fővárosi Közgyűlés jövő he
ti ülésén a városatyák elé teijeszti 
a bírósági végzést annak érdeké
ben, hogy a testület dönthessen a 
további teendőkről.

/

Értelmi fogyatékosok 
napköziotthona Terézvárosban

—  Kitágítani a teret konkrét és 
átvitt értelemben egyaránt, ez a 
rendszerváltás óta eltelt időszak
ban kifejtett tevékenységünk ve
zérlő elve —  nyitotta meg a Te
rézvárosi Értelmi Fogyatékosok 
Napköziotthonát Seiler Tibor pol
gármester.

A létrehozott intézmény 
ugyanis teljesebb élethez segíti 
azokat a négy és harmincöt év 
közötti értelmi fogyatékosokat, 
akik családjukkal élnek, de vala
milyen okból nem vehetnek részt 
iskolai képzésben. A több mint 
tízmillió forintos beruházással 
mintegy 175 négyzetmétert alakí
tottak ki a tizenhat rászoruló napi 
tizenkét órás foglakoztatására, 
fejlesztésére.

Az érintett szülők képviselőjé
től megtudtuk, hogy az új lehető
ség különösen a 12-16 év közötti 
korosztály számára hiánypótló.

—  A gyermekem, ha nem is 
tud beszélni, gesztusaival a nap 
minden percében érezteti velünk, 
mennyire ragaszkodik hozzánk. 
Mi napközben dolgozunk, ezalatt 
itt biztonságban tudhatjuk majd 
őt —  mondta egy jelenlevő édes
anya.

A napköziotthont természete
sen a kerületi lakosok számára 
hozták létre, de ha marad szabad 
férőhely, más kerületből is fogad
nak jelentkezőket.

• G. H. Zs.

Négy piac csütörtöki arai
Újpesti Mázsa Heitai Kolosy

Tojás 5,40-8 5,80-8,50 5-6 7-8
Burgonya 22-28 19,80-30 22-28 29-32
Sárgarépa 28-45 28-30 30-40 29-32
Karfiol 22-26 28-40 30 26-38
Gomba 128-168 180 160-200 192-218
Patiszon 22-50 70 — 48
Paprika 60-98 48-70 100-120 29-68
Vöröshagyma 28-36 24-40 25-32 40-50
Dió 150-180 130-200 500-540 160-180
Alma 25-45 19,80-40 15-28 28-50
Szőlő 45-180 40-60 140-168 38-128
Banán 78-98 68 79-88 88-98

Szorult helyzetben a BKV
MTI - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

Az évek óta alulfinanszírozott 
és az idei évben már folyamato
san likviditási gondokkal küszkö
dő BKV-nak az év végén várha
tón 1,2 milliárd forintos likviditá
si hiánya lesz —  mindez abból a 
vállalati előterjesztésből derült ki, 
amelyet csütörtöki ülésén vitatott 
meg a Fővárosi Közgyűlés Vá
rosgazdálkodási Bizottsága. A 
testület úgy vélte, hogy a hiány 
enyhítésére 500 millió forintos 
önkormányzati pót támogatásra is 
szükség van, ennek biztosítását a

közgyűlés jövő heti ülésén java
solják is. A hiány többi részét az 
ugyancsak 500 millió forintos 
banki folyószámla-hitelből, vala
mint 200 millió forint értékű 
számlakifizetés elhalasztásával 
próbálják majd kezelni. A vitában 
elhangzott, hogy a cég ez évi tel
jesítményéhez, fenntartási és fej
lesztési tevékenységéhez 29 mil
liárd forintra lett volna szükség. 
A vállalat bevételei azonban csak 
a múlt évi szinten alakulnak, mi
közben számos, a cégtől függet
len tényező, például olaj- és ener

giaár-változás, áfa- és tb-változás 
stb. nehezítette a helyzetet. Ked
vezőtlenül hatott az is, hogy a 
jegyárak áfáját a lehetőségeknél 
később terhelték a vásárlókra, és 
a tarifaemelést is csak a második 
félévtől vezették be. A gondokat 
növelte, hogy a személyszállítást 
támogató önkormányzati hozzá
járulás 1,4 milliárd forinttal keve
sebb a tavalyinál. Mindezek miatt 
a korábbi éveknél kedvezőtle
nebb helyzet alakult ki a BKV- 
nál.

Kerületi hírek

B e lv á ro s i r e n d e le t  

b é r l a k á s o k  

m e g v á s á r lá s á ró l

(MTI) Az V. kerüleü önkor
mányzat képviselő-testülete 
nemrég rendeletet alkotott 
az önkormányzati bérlaká
sok eladásával összefüggő 
kérdésekről. A rendelet 
szerint ha a vevő december 
15-éig egy összegben és 
készpénzben kifizeti az ön- 
kormányzati lakás vételárá
nak 50 százalékát, akkor az 
önkormányzat elengedi a 
másik 50 százalék befizeté
sét, így a megvásárolt lakás 
tehermentessé válik.

Ü lte s s  f á t  

k é p v is e lő id n e k !

(MH) Valamennyi önkor
mányzati képviselőnek 
egy-egy fát ültet november 
6-án a Független Ökológiai 
Központ és az Óbudai Kör
nyezetvédelmi Koalíció. E 
facsemeték éppen arra a te
rületre kerülnek, amelynek 
rendezési tervét a anapok- 
ban hagyták jóvá az óbudai 
városatyák. A Hajógyári
sziget négyhektáros terüle
tét közparkból átsorolták, s 
ezzel ott három szálloda 
építése válna lehetővé. A 
környezetvédők arra kérik 
az önkormányzati képvise
lőiket, hogy mindnyájan kí
sérjék figyelemmel saját 
fácskájuk sorsát.

L ib e r á l is  m ill ió k  

a P a n n ó n ia  S a c r á n a k

(MH) Befejeződött a XII. 
kerületi Pannónia Sacra is
kola épületének átalakítása. 
Az oktatási intézményt a 
kerületi önkormányzat ala
pította, valamint az gondos
kodik fenntartásáról is. A 
három éve elkezdett építke
zés 42 millió forintba ke
rült. Ilymódon egy liberális 
többségű képviselő-testület 
teremtette meg a lehetősé
get egy kizárólag vallásos 
szellemiségű, nyolcosztá
lyos iskola működtetésére.

WVM LÍZING ES PÉNZÜGYI RT.
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A  k ö tv é n y k ib o c sá tá s  
s ik e re se n  lezárult.
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